

## اتجاهات المرأة نحو جسدها في عصر التجميل دراسة ميدانية على عينة من طالبات كلية الطب في جامعة دمشق

بهاء مرتضى<sup>١</sup>، عدنان مسلم<sup>٢</sup>

١- طالبة دراسات عليا(دكتوراة)-قسم علم الاجتماع- كلية الآداب- جامعة دمشق.

٢- استاذ- قسم علم الاجتماع- عميد كلية الآداب والعلوم الانسانية- جامعة دمشق.

### الملخص:

يهدف البحث إلى معرفة نظرة المرأة الى جسدها في عصر الجمال، ومدى تأثير المجتمع في نظرتها الى جسدها ولجوءها الى عمليات التجميل، لدى عينة من طالبات (٣٠-١٨) في جامعة دمشق: كلية الطب، واعتمد البحث منهج المسح الاجتماعي بالعينة، واعتمد الاستمارة لجمع البيانات وشملت العينة (٢٠٠) طالبة.

وقد توصل البحث الى جملة من النتائج الأساسية التي جاءت في مقدمتها وجود أثر ذو دلالة إحصائية لنظرة المجتمع الى جسد المرأة في نظرة المرأة الى جسدها. كما يوجد أثر ذو دلالة إحصائية لنظرة المجتمع الى جسد المرأة في اللجوء الى عمليات التجميل. كما بينت نتائج الدراسة الى وجود أثر ذو دلالة إحصائية بين الشعور بالرضا الذاتي عن نظرة المرأة لجسدها واللجوء الى عمليات التجميل، بالإضافة الى وجود علاقة ذات دلالة احصائية بين الشعور برضا الآخرين عن نظرة المرأة لجسدها واللجوء الى عمليات التجميل.

الكلمات المفتاحية: الجسد، المرأة، الرضا، الجمال، عصر التجميل، طلبة الجامعة.

تاريخ الإيداع: ٢٠٢٣/٠٧/٠٣

تاريخ القبول: ٢٠٢٣/٠٩/٠٥



حقوق النشر: جامعة دمشق -  
سورية، يحتفظ المؤلفون بحقوق  
النشر بموجب الترخيص  
CC BY-NC-SA 04

## A woman's Attitudes Toward Her Body In The Age Of Cosmetics A field Study On A Sample Of Female Students At The Faculty Of Medicine At Damascus University

**Bahaa Mortada<sup>1</sup>, Adnan Musalam<sup>2</sup>**

1-Postgraduate student (PHD), Department of sociology, Faculty of Arts and Humanities, University of Damascus.

2-Professor, Department of sociology, faculty of Arts and Humanities, University of Damascus.

### **Abstract:**

The research aims to know the woman's view of her body in the era of beauty, and the extent of the influence of society in her view of her own body and her resort to plastic surgery, among a sample of female students (18-30) at the University of Damascus: Faculty of Medicine. The data included the sample (200) female students.

The research reached a number of basic results, foremost of which came the presence of a statistically significant effect of society's view of a woman's body on a woman's view of her own body. There is also a statistically significant effect of the society's view of the woman's body in resorting to plastic surgery. The results of the study also showed that there is a statistically significant effect of a woman's view of her body in resorting to plastic surgery. The results of the study also showed that there is a statistically significant effect between the feeling of self-satisfaction with the woman's view of her body and the resort to plastic surgery, in addition to the existence of a statistically significant relationship between the feeling of others' satisfaction with the woman's view of her body and the resort to plastic surgery.

**Keywords:** Women, Body, Satisfaction, Beauty, Age of cosmetics, Undergraduate.

Received: 03/07/2023

Accepted: 05/09/2023



**Copyright:** Damascus University- Syria, The authors retain the copyright under a CC BY- NC-SA